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  SLOVO  STAROSTY  
Vážení spoluobčané, 

čas prázdnin a letních dovolených skončil, 
pracovní a školní rok se vrátil do běžného 
režimu a já si dovolím malé poohlédnutí za 
odcházejícím létem. 

Myslím, že letošní letní měsíce byly pro Nýdek 
velmi zdařilé jak po stránce kulturní, tak  
i  pracovní. Vzpomeňme krátce na zdařilý 

„Bierfest“, dále na obnovenou, kdysi tradiční akci 
„Festyn na Filipce“, kterou se podařilo vzkřísit ve spolupráci obcí Návsí, 
Nýdek, Hrádek a Chaty na Filipce. 

Rovněž uspořádání nové akce „Den  obce“ se setkalo s velmi dobrou 
odezvou občanů a jsem velmi rád, že se této kulturní akce zúčastnila většina 
spolků naší obce. K úžasné atmosféře tohoto nádherného slunečného dne 
přispěl i křest nově vydané velkolepé knihy o Nýdku. Vrcholem dne bylo 
vyhlášení Osobnosti obce. Tento "čestný titul" byl udělen Mgr. Janu 
Konečnému, který stál ve vedení obce 24 let a má obrovský podíl na 
zvelebení naší krásné vesnice. Byl také otcem myšlenky vydat knihu 
o Nýdku a křest této knihy byl skutečně nádhernou tečkou a poděkováním 
za jeho obětavou práci. 

Všechno krásné a příjemné má však i určité stinné stránky. Všechno totiž 
něco stojí a není vyloučeno, že v rámci šetření finančních prostředků 
budeme muset v tomto smyslu udělat výraznou reorganizaci právě těchto 
větších akcí.

Na poli sportovním chci vyzvednout práci Spolku dobrovolných hasičů, 
zejména za jejich práci při výchově dětí a mládeže, dále za výbornou 
organizaci dvou špičkových závodů v hasičském sportu, které se již tradičně 
konají v areálu u Požárníka. Zde chci upozornit, že zejména druhá pořádaná 
soutěž SDH Nýdek, která se uskutečnila v měsíci září, byla na úrovni ligy 
Moravskoslezského kraje. Soutěžilo v ní bezmála 70 družstev. Poděkovat 
chci rovněž všem přímým účastníkům těchto klání a jsem rád, že si nýdecká 
družstva v těchto závodech vedla více než zdařile. Mrzí mě pouze, že tyto 
naše mladé hasiče nepřišlo podpořit více občanů z Nýdku - snad příště.

Po stránce pracovní chci vzpomenout na úspěšnou rekonstrukci 
Vodojemu, kdy byla stávající technologie provedená železnými prvky 
nahrazena nerezovými materiály a to vše za plného provozu. Současně 
probíhá realizace záměru rekonstrukce parkoviště u Nýdečanky, kde máme 
za sebou architektonickou studii, geologický průzkum a finišuje  projektová 
dokumentace.

Na závěr bych chtěl popřát všem žákům úspěšný nový školní rok a nám 
všem hodně zdraví, ohleduplnosti a pevné nervy v dnešní složité době.

Vše hezké přeje 
Marek Hota

 starosta obce
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    BIERFEST 2023 
 Tento rok se Bierfest v Nýdku konal v sobotu 

15. července. Počasí se vydařilo, a proto si na nýdecké 
náměstí našlo cestu cca 1 100 návštěvníků.

 Odpolední program odstartoval ve 14:00 hodin 
vystoupením Hvězd TV Šlágr, kteří ihned naladili 
publikum na správnou vlnu. 

 Následovala kapela Bidon, která na scéně hudby 
působí neuvěřitelných 53 let.

V 18:30 vystoupila kapela Inner Empire, jejichž 
zpěvačka Veronika Macurová žije v Nýdku. Živá hudba 
a charisma kapely publikum naprosto ohromily.

Vrcholem večera byla kapela Citron s vynikající 
zpěvačkou Tanjou, která vystoupila ve 21 hodin. Jejich 
rockové melodie a energie na pódiu dostaly diváky, 
i  přes drobné technické potíže, do varu. Pro všechny 
p ř í t o m n é b y l o j e j i c h v y s t o u p e n í u r č i t ě 
nezapomenutelným zážitkem.

Po závěrečném koncertu Citronu následovala až do 
ranních hodin taneční zábava s DJ Lost.

Nejen hudba, ale také občerstvení bylo na Bierfestu 
na vysoké úrovni. Nýdecké spolky, včetně našich 
hasičů, fotbalistů, myslivců a PZKO, nabízely různé 
druhy piva a domácí speciality. Každý návštěvník si tak 
mohl vybrat jídlo a pití podle své chuti.

Celkově lze říci, že letošní Bierfest byl úspěšným 
a  nezapomenutelným zážitkem nejen pro obyvatele 
Nýdku, ale rovněž pro všechny návštěvníky z okolních 
obcí. 

Těšíme se na další ročník a na to, co přinese!

 text: Kristýna Palečková
 foto: Kristina Wojnarová
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PZKO NA GOROLU
 
Po dwudziestopięcioletniej przerwie MK PZKO 

Nydek miało w tym roku stoisko na Gorolskim Święcie 
w Jabłonkowie. Koło PZKO z Milikowa Pasiek 
udostępniło Nydczanom swą „budę“ na sobotę 
5.8.2023. W ofercie nydeckiego stoiska były między 
innymi tradycyjne placki na blasze, hamburgery 

z  szarpaninóm (trhané maso), 
oszczypki z  gri l la czy 

p y s z n e k o ło c z y c z k i 
upieczone przez panie  
z  Klubu Kobiet.

Michał Milerski

   FESTYN NA FILIPCE 
Krásné slunečné odpoledne vždy svádí k výletu do přírody. Byla 

sobota 22. června, den, kdy se po několikaleté pauze opět konal Festyn 
na Filipce. Vyrazili jsme tedy na malý turistický výlet z Kolibisk na 
Filipku. Cestu nám zpříjemňovala hudba, která se rozléhala až do 
nýdeckého údolí. Na místě nás překvapilo neskutečné množství 
návštěvníků, počet stánků s občerstvením a domácími specialitami, 
zábavné soutěže i milé dárečky pro výherce.

Kdysi tradiční akce se mohla opět zrealizovat díky obcím Návsí, 
Nýdek a Hrádek ve spolupráci s Chatou Filipka.

Helena Drózdová

POZVÁNKA NA AKCE
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   DŘEVIÓNKA 
Léto je za námi, a i když nás kalendářní podzim  

zářijovými slunečnými paprsky nechtěl propustit 
z náruče příjemných letních teplot, je čas se ohlédnout 
za letními aktivitami v Dřeviónce. 

Pokud bychom jedním slovem měli popsat uplynulé 
čtyři měsíce, nenapadá mně nic jiného než pojem 
„turista“. Od otevření Dřeviónky sice uplynul rok 
a čtvrt, ale o pravé turistické sezóně můžeme mluvit až 
letos. Dřevěnku navštívilo v letním období více než tisíc 
hostů. Přišli turisté nejen z blízkého okolí, ale i ze 
vzdálenějších koutů naší republiky. Do našich krásných 
Beskyd přijeli trávit dovolenou celé rodiny z Prahy, 
z  Vysočiny, Jižní Moravy, Jihočeského a Libereckého 
kraje. Měli jsme možnost hostit turisty nejen z blízkého 
Polska, ale dokonce i pár návštěv z Německa. 

Určitě k této pěkné vysoké návštěvnosti přispěla 
větší propagace naší Dřeviónky v okolních mediích, 
velkou roli sehrálo  nahrávání pětiminutového spotu do 
pořadu české televize „Všechno, co mám ráda“. 
Nýdecké Turistické informační centrum a muzeum se 
tak zviditelnilo v celé naši zemi a doufáme, že krása 
Beskyd, folklórní tradice zdejšího kraje a naše útulná  
Dřeviónka, budou nadále lákat návštěvy z celého 
Česka. K velmi srdečné atmosféře natáčení přispěla také 
ochutnávka gorolských bramborových placků pečených  
na blaše, které jsme podávaly se škvarky a se smetanou 
a  které herečce Hance Baroňové  i celému televiznímu 
štábu velmi chutnaly.

A jaký kulturní program provázel chod v Dřeviónce? 
I v tomto roce jsme navázali na loňskou tradici a nabídli 
jsme dvě tvořivé dílničky pro děti. V červenci mohli 
kluci i holky vyrábět košíky z pedigu a v srpnu zase 
tvořit květiny z krepového papíru. 

Obě dílničky, jak pletení košíků, tak květinová 
výzdoba, navazovaly na řemeslné umění z dřívější 
doby a přirozeně patřily k dovednostem našich předků.  

M y j s m e s i c e p r a c o v a l i s  m o d e r ně j š í m i 
a  jednoduššími materiály, ale i tak děti jasně prokázaly 
svou manuální zručnost a hlavně chuť vyrobit své dílo, 
které si pak odnesly domů.

Abychom v létě nezapomněli také na mládež 
a dospělé, zorganizovali jsme promítání filmů v rámci 
letního kina. Rozhodli jsme, že nepůjdeme trendem 
velkých komerčních letních kin, která jsou finančně 
velmi nákladná, ale zkusíme přilákat i náročnějšího 
diváka na dokumenty s lidskoprávní tématikou. Využili 
jsme k tomu platformu festivalu Jeden svět, 
organizovaný největší českou neziskovou organizací 
Člověk v tísní. K promítání nám krásně posloužila 
stodola, ve které jsme zhlédli dva snímky. Jeden 
pojednával o komunitě lidí žijících v subarktické 
Kanadě, která se snažila přes náročné klimatické 
podmínky být co nejvíce potravinově soběstačná. 
Druhý snímek vzal diváky do ledových vod Islandu, ve 
kterých se bez neoprenu nořila profesionální potápěčka 
Kiki. Potápěním v ledových vodách překonávala nejen 
limity lidského těla, ale také své mysli a psychiky. Oba 
snímky měly co nabídnout svou hloubkou a nutily 
diváky přemýšlet o svém vlastním životě.
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Naší největší akcí v Dřeviónce byl druhý ročník 
podzimní akce oslavující jednu ze základních potravin 
v jídelníčku naších předků. Ta se konala třetí sobotu 
v  září a přesto, že nám počasí vyloženě nepřálo,   
našemu milému překvapení přišlo tolik lidí, že jsme 
ve  stodole museli přidávat židle. Loni byla tématem 
„Kapusta“, letos „Ziymiok“. 

Ano, obyčejná brambora, která je dnes samozřejmou 
součásti stravy, byla pro naše předky základní 
poživatinou, jenž je chránila před hladem. O tom, jak se 
k nám lilek brambor, či brambor hlíznatý nebo chcete-li 
brambor obecný vlastně dostal, nám poutavě 
povykládal historik Józef Szymeczek.

Vyprávěl posluchačům o době, kdy se v Evropě 
začaly brambory pěstovat jen jako okrasná plodina, 
kterou se  lidé  zdráhali pojídat, poněvadž celá rostlina 
kromě hlízy je jedovatá. V době válek habsbursko -  
pruských, kdy bylo potřeba nakrmit tisíce vojáků, se  
selský lid naučil brambory pěstovat a takto se mohl 
brambor rozšířit z Braniborska až k nám do Slezska. 
Dalším bodem programu byly závody o ceny ve 
škrábání a strouhání brambor a také soutěž 
o  nejkrásnější „ziymiok“. Nechyběla ani ochutnávka 
tradičních jídel z  brambor, po kterých se jenom 
zaprášilo. Průběhem celé akce nás doprovázela 
folklórní kapela Bukoń.

Uplynulá sezóna byla, dle mého mínění, velmi 
úspěšná, o čemž určitě svědčí i naše návštěvní kniha, 
která se hojně plní množstvím pochvalných zápisů 
spokojených turistů i návštěvníků muzea. Děkujeme 
za ně, je to velmi příjemný pocit, že naše práce není 
marná a že lidem přináší radost a poučení. A to, že 
lidem nejsou lhostejné tradice ani těžký život našich 
předků, ukazuje i velký zájem o nedávno vydanou 
publikaci o Nýdku, která je stále v prodeji u nás 
v Dřeviónce. 

Pro nadcházející měsíce připravujeme pro vás 
opět řadu překvapení a příjemných činností ve 
světnici u teplých kamen. Sledujte náš program 
a  přijďte si posedět, odpočinout a něco nového se 
zase naučit.

Těšíme se na vás!
Vaši pracovníci Dřevionky
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  BEZPEČNÁ CESTA ŠKOLÁKŮ                                                                                                                                                                                                                                                                       
Policisté napříč Moravskoslezským krajem během uplynulého týdne s  nástupem nového školního roku zvýšili 

dohled u přechodů pro chodce v blízkosti základních škol. V rámci preventivního projektu Zebra se za tebe 
nerozhlédne, který v České republice probíhá již od roku 2007, společně s krajským koordinátorem BESIP dětem 
připomínali zásady bezpečného přecházení. Přítomnost policistů u přechodů také cílila na řidiče, aby si uvědomili, že 
v ranních a  odpoledních hodinách musí opět počítat s větším výskytem dětí v blízkosti škol a tomu přizpůsobili 
rychlost své jízdy, byli předvídaví a více obezřetní. Děti od policistů během preventivní akce dostaly drobné dárky, 
především v podobě reflexních pásků, aby byly za snížené viditelnosti lépe vidět a také pracovní sešity, kde si mohou 
ověřit a zlepšit své vědomosti v oblasti bezpečného pohybu v silničním provozu. Právě přecházení silnice je pro děti 
při cestě do školy jednou z nejrizikovějších situací a pravidla bezpečného přecházení je proto potřeba dětem 
opakovaně připomínat.  

Pokud i vy máte doma školáka, seznamte ho se základními dopravními značkami a připomínejte mu v průběhu 
celého školního roku tyto zásady: 

• Vozovku je třeba vždy přecházet na přehledném místě (nikdy ne například za zatáčkou).
• Pokud je v blízkosti přechod pro chodce, je povinnost jej použít. 
• Před vstupem do vozovky je potřeba se vždy rozhlédnout – vlevo, vpravo, vlevo.
• Chodec nemá na přechodu pro chodce absolutní přednost! Pokud k přechodu přijíždí auto, nikdy na přechod 

pro chodce nevstupujeme, dokud vozidlo nezastaví. Platí to pro oba směry.  
• Po přechodu pro chodce se chodí po pravé straně svižnou chůzí.
• U přecházení není dobré mít v uších sluchátka nebo se dívat do mobilního telefonu, snižuje to soustředění.
• Za snížené viditelnosti je potřeba mít na sobě reflexní prvek a být tak dobře viditelný pro ostatní účastníky 

silničního provozu. 

Dětem přejeme šťastnou cestu do školy a úspěšný nový školní rok.

     por. Mgr. Darina Veselá
 oddělení prevence

                          Nový Jičín, 12. září 2023
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Účastníci Nýdecké univerzity třetího věku 
vyrazili na další poznávací exkurzi, tentokráte 
po krásách Nízkého Jeseníku. V Budišově nad 
Budišovkou nás příjemná průvodkyně provedla 
muzeem břidlice, seznámila nás s  tradicí těžby 
této horniny.

 Naše cesta pokračovala k  vodní nádrži 
Slezská Harta. Kochali jsme se pohledem na 
vodní hladinu v pozadí s vrcholem Pradědu. 

Exkurze vyvrcholila v nejzápadnějším městě 
Moravskoslezského kraje Rýmařově. Zde jsme 
se zúčastnili komentované prohlídky. Herci 
v  dobových kostýmech nás zaujali odborným 
výkladem o vývoji textilnictví v  tomto regionu, 
který prokládali ukázkami tkaní nejrůznějších 
motivů brokátu. S  výrobky z  Hedvy Český 
brokát se můžeme všichni setkat například 
v  Národním divadle nebo ve Státní opeře 
v  Praze. Mnozí z  nás si pak udělali radost 
nákupem produktů v podnikové prodejně.

Věra Jelínková a Dana Španihelová

  Nýdecká univerzita třetího věku VI.
 Poznávací exkurze
 Budišov nad Budišovkou,  Slezská Harta,  Rýmařov
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                          Již tradičně předposlední víkend 
srpna probíhají ovčácké akce, na jejichž organizaci se 
podílí i obec Nýdek. V pátek 18.8. proběhl odborný 
seminář z cyklu „Chov ovcí v Karpatech“. Letošní 
ročník měl téma „Ovce a pastýři“ a byl zaměřen na 
vzájemné vztahy mezi hospodářskými zvířaty a lidmi. 

Úvodní přednáška byla zaměřena na klíčové 
okamžiky vývoje lidské společnosti, při kterých sehráli 
významnou roli malí přežvýkavci. Etnolog Prof. Karol 
Daniel Kadłubiec následně poutavě vyprávěl o vlivu 
pastevectví na lidskou tvořivost a lidovou kulturu. 
Zbigniew Wałach odprezentoval pastýřské hudební 
nástroje, a to popisně i muzicky. Gabriela Žitniková 
přítomné seznámila s projektem využití ovcí 
v  sociálním zemědělství. Józef Michałek se ve své 
přednášce zabýval současným salašnictvím v polské 
části Karpat a Petr Staňo, starosta obce Čierné, 
reprezentoval Slovensko. Závěrečnou přednášku 
přednesl Marek Rembierz, profesor filozofie Slezské 
univerzity v Katovicích, který se zabýval hlavními 
antagonizmy v oblasti pastevectví a pastýřskou 
symbolikou v lidské kultuře. Následovala beseda 
u goralské muziky ve stodole u Martynka. 

Následující den 19.8. proběhl jubilejní 10. ročník 
  „Strziganio owiec“ na pastvině pod Ostrým vrchem. 

Letos stříhalo 
6 s t ř i h a č ů 
a  j e d n a 
střihačka. 

Proběhlo i tradiční klání o titul 
Mistra gorolů ve stříži ovcí, v 
jehož finále se utkali Michal 
Staszowski a Martin Szmek starší 
nejen v rychlosti stříže, ale i dojení 

dřevěných maket ovcí, které na nýdeckou pastvinu 
dovezli manželé Žitnikovi z Bludovic u Nového Jičína. 
Vyhrál Staszowski, který ovci ostříhal za 55 vteřin. Čas 
dojení nebyl zaznamenán, Martin Szmek byl druhý a na 
třetím místě skončil Antonín Kubart, který do Nýdku 
přijel až z Lubů u Chebu na druhém konci republiky. 
Letos si ve stříži zasoutěžili i veteráni. Zde byl 
nejrychlejší Jura Heczko před Jozefem a Janem 
Koždońovými.  Vyvrcholením střihačských ukázek pak 
bylo střihání Jana Koždoně Matrinem Szmekem. 

V rámci doprovodného kulturního programu bylo 
možno poslechnout Trombitáše z Nimnice a místní 
kombinovanou goralskou kapelu a zhlédnout tance 
z  oblasti Těšínska, Valašska, Čierného Balogu, 
východního Slovenska i závěrečný zbojnický tanec 
střihačů. 

Návštěvníci mohli ochutnat tradiční „placki na 
blasze“, nýdecký „francek“ z brambor, krup, rýže 
a  slaniny či beraní guláš, který uvařili manželé 
Carbolovi z KS SCHOK. Pro děti byly připraveny 
dílničky a  překážková dráha, kde se s největší 
popularitě těšil skok z výšky do kupky sena.

Michał Milerski

STŘÍHÁNÍ  OVCÍ  V  NÝDKU
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     SKOLI
 

U c i y r ó m c z o ł o 
i opiyróm sie o widły. 
M u s z y m k a p k e 
spocznyć i pumału 
poruszać swojóm 
lewóm rynkóm. Jako 
ponikierzi miywajóm          
t e n i s o w e ło k c i e , 

to  mnie już pómału zaczyno tropić łokieć gnojowy. 
Dziwóm sie na tyn kónsek ściany naszego chlywa nad 
gnojowiskym. Postawióny je z hrubo opracowanego  
piaskowca z gródeckigo kamiyniołómu. Szaro skała 
przerośniynto je rdzawymi warstwami. Ponikiere sóm 
postawióne na stojato, insze zaś na leżato. Jako to przi 
budowie pasowało i jako sie przitrefiło. Ganc jako całe 
ty nasze Beskidy. 

Kiejsi przed stówkami miliónów roków sie to nasze 
skoli formowało na morskim dnie, kaj sie osadzały 
zorka piosku czy aji wiynksze kamyczki, kiere tam 
znosiły rzyki z downych lóndów. Tak sie tworziły 
warstwy piaskowców i zlepiyńców. Kaj było głymbij 
i  dalij od brzegu, tam sie dostały jyny drobniejsze 
czónsteczki mułu, kiere sie potym osadzały w ciynkich 
warstwach i powstowały łupki. Tu oto kónsek niżyj sie 
Strzelmo przecisko przez taki łupkowe progi. Jako 
dziecka my tam wyciógali z brzegów całe płaty tej 
czornej opuki i puszczali jako żabki po plosie. Ponikiedy 
ty ilaste łupki były przipruszóne aji popiołym 
z wulkanów, kiere z wnyntrza ziymi wypluwały żelazo 
i  insze ciynżki pierwiastki. Ty sie nejczynścij osadzały 
w  diurach i wgłymbiyniach na morskim dnie 
i powstowały sferosyderyty, co tu kiejsi jako rude żelaza 
kopali przi Forotach czy nad Odmiarkym. Kaj indzij sie 
zaś nawarstwi ły skorupki morskich żyjóntek 
i wytworzyły białawe wopiynie, z kierych je zbudowano 
Wyrchgóra, pram tu nad nami.

Ty warstwy morskigo dna sie nakłodały jedna na 
drugóm i jedna prez drugóm, aż ich wreszcie siły 
tektóniczne wyniósły nad wode. „Lodołamacz“ 
twierdszych skał wulkanicznego pochodzynio pociskany 
afrykańskim kóntynentym poździyrgoł i  połómoł tóm 
wielowarstowóm tafle byłego dna morskigo. Wiatry i 
deszcze zaobliły kiejsi ostre wyrszczki tych stosuknowo 
miynkich poprzewracanych i ponikany spiyntrzónych 
osadowych kier. Rzeki, potoki i lodowce wyryły w nich 
doliny i tak na zewnyntrznej strónie łuku Karpat 
powstały ty nasze Beskidy. Aji tu oto u nas sie dolinóm 
Strzelmej, przez Beskidek, Jawornik aż po Obłaziec po 
wiś lańskij strónie cióngnie brózda po takim 
tektonicznym płógu, kiery w  przecióngu miliónów 
roków przewrócił antykline, czyli taki wypiyntrzóny 
fałd ziymski, jako jakóm skibe na zoranym polu. Przez 
to sie na wyrch dostały aji głymbsze warstwy osadowe. 
I potym mój starzik z  cichóm zgodóm gojnych i 
pochodzóncego z Rusi Podkarpackij financa Gerzaniča 
zwożoł na sónkach bliżyj ku ceście skoli z Kamiynnego, 
co sie tam zesuło z Miónszego. Potym go ładowali na 
wóz a ujec Sikora go woził na budowe na Mokradly. Ty 
kamiynie pochodzajóm aż z dolnych warstw godulskich 
i sóm zbudowane z gruboziarnistego, czynsto 
porowatego piaskowca z biołymi kulkami krzymiyni. I 

tak ta naszo drzewianno chałpa pod Wyrchgóróm stoji 
na fundamencie starym ze sto miliónów roków.

Prowie ta wielowarstwowo fliszowo budowa 
geologiczno Beskidów umożliwiała tutejszym ludzióm 
wybrać se prowie taki kamiyń, jaki sie im na co godził. 
Plaziokami podeprzili zrymby swoich piyrszych 
drzewiónek. Potym nieskorzij  swoje chałpy zaczli 
stawiać na kamiynnnych piwniczkach wykutanych 
kansi w brzegu. Z jednego kamiynia se zrobili  żarna na 
mleci zboża a z inszego o drobniejszej strukturze osełke 
na bruszyni kosy.  Kamiyniym szło oszkrobać gline 
z kopaczki abo aji trefić jakigo pstrónga w potoku. Na 
Zokamiyniu w czasie kontrreformacji ewangelicy wyryli 
do skały krziż i tam sie schodzali na skrytych 
nabożyństwach. 

Kamiynie ludzie wycióngali przi oraniu czy kopaniu z 

gliny i układali z nich murki na granicach swoich 
posiadłości abo pozdyl brzegów potoków. Ponikany ty 
wyorane kamiynie piyntrzili  na kamiynnych 
grómadnicach . Czym wyżyj, tym bywajóm ty 
grómadnice wiynksze. Czym wyżyj, tym ziymia rodziła 
wiyncyj skolo a miynij chlaba. Jedne z nejwiynkszych 
grómadnic w Nydku  sóm na już zarośniyntych lasym 
Piyntrziskach pod Czantorióm.  Tu był żywot ciynżki. 
Tu, jako sie mówiło, zaczynała woda a kóńczył sie chlyb. 
To tu kiejsi mama brała kamiynie z procno usypanej 
grómadnice i odganiała nimi swoigo siedmioletnigo 
syna, kiery był posłany na słóżbe na gazdówke niżyj w 
dolinie, a chcioł sie wrócić ku chałpie. Odganiała go od 
siebie kamiyniami, coby przeżył. Tu w  tym miejscu 
musiała aji to swoje macierzyński serce przemiynić w 
kamiyń.

Pamiyntóm sie jeszcze ty babki, kiere kiejsi 
schodzały z gróni w niedziele do kościoła. Oprzite 
o  loske i zgiynte w pół. To óny jeszcze kopały ryncznie 
ty swoje górski poletka, to óny sie coroż niżyj kłaniały 
tej ziymi, z kierej cały żywot wycióngały skoli. To óny 
jeszcze zanim ich siłóm nie narownali do trumny i nie 
wyryli jejich miana na grobowym kamiynym 
pómniczku, chynyły ty ostatni skola na beskidzki 
grómadnice. Tymu też aji my, jak kaj w lesie natrefiymy 
na kamiynnóm grómadnice, jak natrefiymy na tóm 
piramide beskidzkóm, na kierej sie  jako taki mały 
sfinks, wygrzywo na słónku jaszczurka – pokłóńmy sie 
nisko. Pokłóńmy sie tym stulecióm mordyngi naszych 
przodków, dziynki kierym my sóm tu, kaj my sóm 
i mómy to, co mómy. 

Chytóm widły i dalij ukłodóm gnój na gnojowisko. 
Już za niedłógo nim nakormiymy tyn nasz kónsek pola, 
na kierym sie potym zaś urodzóm ziymnioczki, kapusta 
i aji ty kamiynie. 

Michał Milerski
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Drazí spoluobčané Nýdku, 
rády  bychom  vás  seznámily 

s činností  našich  mladých hasičů.

Po covidové pauze se dne 8.7. opět uskutečnila 
tradiční pohárová soutěž dětí a dospělých. Nechyběla 
ani večerní zábava. Soutěže se zúčastnilo 25 týmů dětí 
a 22 týmy dospělých. Nejlépe se vedlo nýdeckým ženám, 
které obhájily 1. místo s časem 23,18 s. Muži se taky 
nenechali zahanbit, ,,stará garda´´ se poskládala 
a umístila se na 3. místě s časem 16,00 s. Naši mladší žáci, 
starší žáci a dorostenci skončili na krásných 2. místech. 
Po celý den bylo připraveno výborné jídlo a pití, takže 
každý si mohl vybrat to své.

Hyundai Moravskoslezská liga
Dne 16.9. se uskutečnilo 14. kolo Hyundai 

Moravskoslezské ligy mladých hasičů v požárním útoku. 
V areálu u Požárníka jsme přivítali neuvěřitelných 
71  družstev, z nichž každé mělo ty nejvyšší ambice. 
Každý tým se skládal ze sedmi lidí a soutěžit mohly děti 
od 3 do 18 let, a to v kategorii mini, mladší žáci, starší 
žáci a  dorost. Nýdek navštívily i týmy, které nejsou 
zapsány v  lize, avšak o to víc bylo pro ně motivující 

bojovat o nejvyšší příčky s těmi nejlepšími. Nejlepší čas 
na soutěži zaběhl tým dorostu z Nové Vsi, a to s časem 
11,48 s.

Nýdecké mladé hasiče přišla povzbudit necelá stovka 
fanoušků. Na domácí soutěži se našim však příliš 
nedařilo. Nejlépe skončil tým dorostu na 7. místě s časem 
12,91 s.

Pro každého soutěžícího bylo připraveno občerstvení 
v podobě fručka a nanuku, které nám na soutěž  dodali  
sponzoři. Děkujeme naším sponzorům, kteří nás 
podporují nejen na soutěžích a těmi jsou: Obec Nýdek, 
Hyundai, Bidfood s.r.o., Hydroscand, Miver stavby s.r.o., 
Potraviny Katka, Vadon Real, Noca a.s., Tomo servis 
s.r.o. a farma Niedoba.

Stanování mladých hasičů
Náš sbor již tradičně pořádá každý rok  stanování 

mladých hasičů. Po třech letech jsme se konečně mohli  
vrátit do našeho nově zrekonstruovaného areálu 
u Požárníka. Už pátý rok pořádáme stanování společně 
s SDH Hnojník. Během tohoto týdenního stanování mají 
děti zajištěn program na každý den, který se samozřejmě 
odvíjí od počasí, takže máme v záloze vždy nějaký 
program náhradní. Letos jsme zavítali do funparku 
Žirafa, na horolezeckou stěnu do Ostravy-Vítkovic a na 
bazén do Olešné. Přímo u Požárníka nás navštívila 
hlídka Policie ČR, která nám ukázala celé auto a zbraně, 
poté předvedla dynamickou ukázku zadržení 
ujíždějícího vozidla. Svou návštěvou nás velmi potěšili 
také psovodi.

Děti dále v průběhu pobytu pravidelně trénují 
a dopilovávají své zkušenosti v požárním sportu, čímž se 
připravují na odborky. Během celého týdne měly děti 
v  jednotlivých týmech za úkol vymyslet a následně pak 
zahrát pro vedoucí pohádku. Ovšem nenechali se 
zahanbit ani vedoucí a připravili si pro ně závěrečný 
taneček. Dále jsme měli pro děti připraven tzv. Gorolšus 
z lesa nad Požárníkem. Děti se projely v hasičském 
postroji na laně o celkové délce 60 metrů. Ke konci 
stanování absolvovaly i stezku odvahu, na které musely 
plnit různé úkoly.

Za kolektiv mladých hasičů a vedoucích 
Karolína Pustówková
 a Michaela Vitásková

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ NÝDEK
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  FOTBAL 
 Příprava na novou sezónu začala našim mužům 

v  úterý 11. 7. pod vedením nového (hrajícího) trenéra 
Lukáše Palečka a jeho asistenta Viktora Poloka. Tréninky 
probíhaly 2x týdně se zaměřením na kondici, techniku 
a herní dovednosti.

Do nové sezóny jsme vstoupili s navrátilci Petrem 
Př íborským (Hnojník) , Lukášem Rakowskim 
(Oldřichovice) a z Nebor přišel Tomáš Guznar, který již 
v minulosti za náš klub nastupoval. Dalšími mladými 
hráči jsou Heczko David, Toszek Jan, Przyhoda Matěj 
a Kapsa Ondřej. Naším hlavním cílem je zapracovávat 
co nejvíce mladých hráčů do týmu. 

Bohužel, z důvodu dlouhodobého zranění, 
nemůžeme pro podzimní část počítat s Filipem 
Szotkowskim, kterému tímto přejeme brzké uzdravení. 

Obrovskou ztrátou je pro nás ukončení aktivní 
hráčské kariéry našeho loňského nejlepší střelce Ĺuboše 
Perniše. Doufáme však, že ho v několika zápasech 
v našem týmu ještě uvidíme.

Memoriál Oldy Tomšů  –  sobota 29. 7. 2023
Po 4 letech (naposledy 2019 z důvodu covid-19) 

s e  u s k u t e čn i l 4 . r o čn í k „ M e m o r i á l u O l d y 
Tomšů“ (zakladatele a dlouhodobého trenéra fotbalu 
v Nýdku),  jehož se zúčastnily týmy Bystřice (1.A třída), 

Vendryně (1.B třída), Bukovce (Okresní Přebor) 
a domácího týmu Nýdku (1.B třída).

Slavnostního výkopu se zhostil 71letý Josef Dadák, 
který je společně s Oldřichem Tomšů jedním ze 
spoluzakladatelů fotbalového klubu v Nýdku.

Roli favorita potvrdili fotbalisté Bystřice a ovládli 
potřetí za sebou memoriál Oldy Tomšů, čímž definitivně 
získali do svého vlastnictví tento putovní pohár. V cestě 
za zlatým hattrickem si poradili s týmy, které hrají 
o soutěž níž v I. B třídě. Domácí Nýdek roznesli 7:0 a ve 
finále přehráli Vendryni 5:0. Vendryně s problémy a se 
štěstím zdolala o soutěž níž hrající Bukovec a ve finále 
proti Bystřici se ale už nezmohla na větší odpor.

Příjemným překvapením turnaje byly výkony 
Bukovce, který se pohybuje poslední roky v popředí 
okresního přeboru. Střetl se s dvěma týmy z 1.B třídy. 
Zatímco Vendryni podlehl po boji 1:2, Nýdek přehrál 
v utkání o třetí místo 7:4.

     Nejlepším brankářem byl vyhlášen Jakub Galusik 
z Bystřice, nejlepším střelcem byl Nikolas Stroka (3) 
z  Bystřice, nejhezčí gól vstřelil Matěj Klocek z Nýdku 
a  nejlepším trenérem byl vyhlášen Tomáš Lysek 
z Bukovce.

     Hráčům domácího týmu turnaj vůbec nevyšel 
a  tak si připsali alespoň dílčí úspěch v dovednostních 
soutěžích: Marek Čelůstka vyhrál žonglování přes celé 
hřiště a Tomáš Spratek měl nejlepší mušku v trefování 
břeven, v délce odkopu zvítězil Aleš Liberda z Bystřice.

Vážení spoluobčané, dovolte, abych vás v krátkosti seznámil s děním a výsledky oddílů Tělovýchovné jednoty
Sokol Nýdek, z.s. od posledního vydání Nýdeckého zpravodaje.

NÝDECKÁ SPORTOVNÍ RUBRIKA
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Více na:  Moravskoslezský kraj › 2023 A3C - CANIS I.B třída mužů sk. C | Soutěže | FOTBAL.CZ

Dorostenci
Po 4 letech jsme díky velkému úsilí Viktora 

Poloka a Jiřího Lubojackého ml. obnovili 
fungování dorostu, který hraje v okresním 
přeboru FM mladšího dorostu (ročníky 2007 
a mladší).

Hraje se na zkráceném hřišti s počtem 
hráčů 7+1 v čase 2x40 minut. Soupeři jim 
budou týmy Raškovic, Mostů u Jablunkova, 
Horních Bludovic, Metylovic a Starého Města.

Dorostenci odehráli již 5 utkání s bilancí 
2 výher a 3 proher.

Začaly rovněž tréninky malých sportovců, 
které se konají (dle počasí) vždy ve čtvrtek 
od  15:30 h na travnatém hřišti (případně na 
umělce u školy). 

Pokud má vaše dítě zájem, neváhejte jej 
přihlásit, účast je bezplatná. Kontaktujte 
trenéra přípravky pana Viktora Poloka, 
tel.: 739 862 005 nebo na FB-Přípravka Nýdek.
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 HOKEJ
Také našemu mistrovskému hokejovému týmu VHK Rytíři Nýdek již začala sezóna nového ročníku 2023/2024 

amatérské Slezské hokejové ligy. 
V základní části se týmy spolu utkají systémem každý s každým pouze jednou, každý tým tak odehraje v základní 

části 9 utkání. Po ukončení základní části bude následovat nadstavbová část, ve které se tabulka rozdělí na dvě 
skupiny:

- prvních 5 týmů (TOP_5)
- posledních 5 týmů (DOWN_5)
V obou skupinách se týmy spolu utkají opět jednokolově každý s každým, přičemž se do tabulky započítávají 

i body dosažené v základní časti. 
Konečná tabulka TOP_5 určí pořadí nasazení týmů pro čtvrtfinále play off.
Konečná tabulka DOWN_5 určí poslední tři postupující týmy do čtvrtfinále play off.
Pro poslední 2 týmy DOWN_5 sezóna po nadstavbové části skončí.
Vyřazovací část, alias play off, začne v novém roce.
Naši hokejisté mají prozatím za sebou první dvě kola, ve kterých porazili nováčka soutěže HC Legio Ostrava 9:1 

(branky: Marosz P. 4x, Bouda O. 2x, Stanke D., Lamacz O., Švarba F.) a HC Albrechtice Aliens 6:0 (branky: Švarba F. 
3x, Marosz P., Marthaus L., Lamacz O.). 

Více na:  SHL | Slezská Hokejová Liga (shliga.cz)

 VOLEJBAL
Vzhledem k úzkému kádru a bohužel rozsáhlé marodce vinou četných dlouhodobých zranění hráčů byly zápasy 

našich volejbalistů, po domluvě s vedením soutěže, prozatím přesunuty na příští rok. 
Přejeme všem brzké uzdravení.
Více na:  FM-M - skupina FM-M (cvf.cz)

Za TJ Sokol Nýdek, z.s. bych rád popřál všem našim sportovcům v novém ročníku jejich soutěží hlavně zdraví 
a sportovní úspěchy.

Ing. Radim Svider ml.
předseda TJ Sokol Nýdek, z.s.
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Mistrzostwa Czech w narciarstwie rolkowym odbyły się w  Libercu. 
Wśród utalentowanych zawodniczek na starcie nie mogło zabraknąć 

Anny Milerskiej z Nydku.
 W jeździe na nartorolkach (kolečkové lyže) w kategorii juniorek 

w rozegranym 1.10.2023  wyścigu na 10 km stylem dowolnym  zdobyła Ania 
zasłużony tytuł  mistrzyni Republiki Czeskiej. 

GRATULACJE 

         dla 

  JOLI  i  ANI

 

DALŠÍ SPORTOVNÍ UDÁLOSTI

Tylko 9 dni zajęło Jolancie Byrtus z Nydku 
pokonanie trasy 500 km z przewyższeniem 
całkowitym ponad 22 tys. m Głównego Szlaku 
Beskidzkiego. Ten znakowany kolorem czerwonym 
górski szlak turystyczny biegnie z Wołosatego 
w Bieszczadach do Ustronia w Beskidzie Śląskim.

Przy okazji Joli udało się zgromadzić za 
pośrednictwem platformy Darujeme.cz kwotę 
118 700 Kč na rzecz stowarzyszenia Nigdy nie jesteś 
sam (Nikdy nejsi sám), które zajmuje się wsparciem 
dzieci niepełnosprawnych i ich rodzin. 

Joli i wszystkim darczyńcom należą się słowa 
uznania i podzięki.

M. Milerski

Jola Byrtus na Głównym Szlaku Beskidzkim

Nartorolkowe zwycięstwo 
Ani Milerskiej
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 Vážení občané,
v sobotu 4. listopadu 2023 
budete mít opět možnost  
o d e v z d a t z d a r m a              
v e l k o o b j e m o v ý            
a nebezpečný odpad. Služba 
j e za j iš těna mobi ln ími 
s b ě r n a m i s p o l e čn o s t i 
SMOLO od 7 do 13 hodin na 
parkovišti u Nýdečanky. 

Tato služba je hrazena z rozpočtu obce a určena  pro 
naše  občany.

Co je velkoobjemový odpad (VO)?
Jedná se o odpad, který vzhledem k jeho velikosti 

a  objemnosti nelze odkládat do běžných nádob. Patří 
sem např. vybavení domácností: starý nábytek, 
matrace, koberce, linolea, umývadla, kuchyňské linky. 
Dále sportovní vybavení, jako jsou kola, lyže, 
koloběžky, brusle. Zahradní nábytek a dětské kočárky. 
Zrcadla, umývadla nebo vany a také železný šrot. 
V rámci svozu VO se odebírá dřevo, např. palety.

Pokud jde o elektroniku a elektrospotřebiče, ty 
můžete nejlépe odevzdat bezúplatně prodejcům v rámci 
zpětného odběru a také ve sběrném dvoře za Obecním 
úřadem v Nýdku.

Upozornění: 
do velkoobjemového odpadu nepatří:

• odpad z podnikání a odpad ze staveb, sutiny 
a také dveře nebo okna

• nově zde nepatří ani pneumatiky, které je třeba 
odevzdat prodejci nebo za úplatu ve sběrném dvoře

• bioodpad, ten patří do kompostu nebo jej lze 
odevzdat zdarma ve sběrném dvoře.

Co je nebezpečný odpad (NO)?
Vedle odběru velkoobjemového odpadu bude 

souběžně přistavena mobilní sběrna nebezpečného 
odpadu.  Obsluha může od občanů odebírat barvy, 
rozpouštědla, motorové oleje, kyseliny a obaly od nich.

 
Upozornění:
v rámci svozu VO a NO nelze odevzdávat:

 nebezpečný stavební odpad, jako je eternit 
obsahující azbest, asfaltové krytiny, izolační materiály 
obsahující nebezpečné látky (např. skleněná vata), 
nebudou odebírány ani výplně (dveře nebo okna).

Nelze odevzdat odpady, u kterých je riziko infekce 
(injekční jehly, čepelky z kosmetiky, použité pleny). 
Obsluha sběrny je proškolena a ochotna vám poradit. 

Vámi odevzdané VO a NO odpady budou 
převezeny do sběrny odpadu v Třinci, kde je 
zaměstnanci přetřídí. Většina z nich nebo jejich části se 
dále předávají k  recyklaci, na skládce končí odpad jen 
pokud není možné jeho materiálové nebo energetické 
využití.

Děkujeme, že s námi třídíte!
 

Ing. Ivana Walachová,
vedoucí provozu komunálních odpadů 

 pro třineckou oblast

V minulém čísle Nýdeckého zpravodaje byl zveřejněn 
podrobný článek o nakládání s použitými pneumatikami. 
Použité pneumatiky nepatří mezi komunální odpad, tudiž ani 
na sběrný dvůr, ani na svoz VO a NO odpadu!!! 
Odevzdávejte je prosím bezplatně na místa zpětného odběru. 
Je jich hodně i v našem okolí a najdete je na stránkách:

https://www.eltma.cz/sberna-mista

 

 Velkoobjemový a nebezpečný odpad  

I NAŠE OBEC PŘISPĚLA  K ZLEPŠENÍ ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ  
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